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  بسم االله الرحمن الرحیم
  
  

 : قال تعالى
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من أَمرِ ربي وما أُوتيتم من الْعلْمِ 

 ) إِلاَّ قَليلاً
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  الدراسة  ملخص
  

هذه دراسة وصفية ، تحليلية أجريت فى قبيلة الحلنقة السودانية هدفت لتحديد نسب تردد 
هدفت ). ٢٠٠٧من أبريل الي يوليو،(الدراسة ثلاثة شهورلقد استغرقت .  ،  ) الانتجين(الأليل

الدراسة لتكوين قاعدة معلومات لهذه القبيلة لتحديد مدى التداخل بينها وبين القبائل الاخري بعد 
استخدمت الدراسة الزمر الوظيفية للعامل الريصي كعلامات للهوية لتحديد الاصل  .مقارنتها معها

افقة  من الأشخاص الذين سحب منهم  الدم وقد تم أحاطتهم أخذت المو. المشترك المحتمل 
تم . بينهم صلة قرابة  دتم تجميع عينات من مائة شخص من القبيلة بحيث لا توج. بأهداف البحث

تم فحص ). EDTA( ممل يحتوى على مادة مانعة لتجلط الد ٢.٥تجميع كل عينة فى وعاء سعة 
فحصت  ايضا,عامل الريصى باستخدام طريقة الشريحة جميع العينات لمعرفة الزمر الوظيفية لل

و تحديد نسب التشابه ومن ثم تم تحديد الزمر الوظيفية ) مانعة النفاذية(بطريقة حديثة تسمى جل 
ل السـودانية والـدول الاخـري بـواسطــة قـــانون ئبين هـذه القبيلة و القبا

  .جـــاكـرد للتشابه
أن الزمرة  ABOردد الزمر الوظيفية للدم التابعة لنظام توأظهرت نتائج الدراسة أن نسبة 

وقد ) %22(بنسبة B، ثم ) %28(بنسبة Aتليها ) %47(كانت الاكثر ترددآ بنسبة Oالوظيفية 
     ).%3(هي الاقل ترددآ بنسبة ABكانت الزمرة الوظيفية 

دداً وقد هى الاكثر تر  Dو   c,eوفي نظام العامل الريصي تبين ان الزمر الوظيفية  
هي  C ،Eوقد كانت الزمر الوظيفية . على التوالى  )82(%و)   (%96),( %91كانت نسبها

  .علي التوالي %15، %40الاقل ترددآ بنسبة 
ونظام العامل الريصي بين القبائل السودانية  ABOنجد أن هنالك تشابه في الزمر الوظيفية لنظام 
يكون بسبب التزاوج بين تلك القبائل، وأن الاختلاف  التي تعيش في منطقة جغرافية واحدة وهذا قد

يمكن أن يكون بسبب الترحال وعدم التقيد بمنطقة جغرافية  الذي وجد في بعض القبائل السودانية
 .محدودة
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Abstract 

      This prospective and analytical study, aimed to determine the frequency 

of ABO, Rh antigen, and phenotypes, among Halanga Sudanese Ethnic 

group. Also aims to establish ABO, Rh  blood group baseline data for this 

Sudanese tribe to determine the similarity between this tribe and other 

Sudanese tribes which will be useful in the blood transfusion. 

     The study was conducted during three months (April to July, 2007), 

Following informed consent, a total of hundred venous blood samples were 

collected from unrelated individual into 2.5 ml EDTA containers. All 

samples were tested for ABO and for common Rhesus antigens by using the 

slide agglutination techniques, and immune-diffusion gel technique. The 

antigens and phenotypes were determined. Similarities between this tribe 

and other Sudanese tribes and with other countries were calculated using 

Jaccard's coefficient of similarities.  

     The results obtained showed that, The O group  was most common 

frequently occurred  (47% ) , followed by   group  A ( 28%), group B was 

found ( 22% ) and least common was group AB ( 3%). 

      The e, c, and the D antigens were the commonest alleles detected with 

frequencies of 96%, 91% and  82%, respectively. The C and the E antigens 

were the least frequent with 40% and 15% frequencies respectively. 
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     There was a marked  similarities  between the  Sudanese tribes that lived 

in same geographical area this could be due to intermarriage , while the 

difference that seen in some tribes could be most probably due to the 

wandering nature of these tribes.     
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